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Zanj so krive tudi pogoste, a nedorečene spremembe 
prometnega režima. Parkirni red naj bi vzpostavila 
Kostra. Poslanci odlagajo »modro cono«. Kakšen 
magisterij - še za malo maturo ne zadošča... Vroča 
temačna strani 7. . _ 

Srebro za^'"" 
Radio Celje, 
fisoka politika 
la iokaini ravni 

Celjski DPZ ostaja brez predsednika, razhajanja 
strank vse večja. Konjiška skupščina v senci neza
upanja, župan pa norce brije. Na straneh 2 in 3. 

Strankarsko nov inars tvo 
l omen i k o n e c nov ina rs t va ! 

Dr. Slavko Splichal, vrhunski komunikolog in dekan Fakultete za družbene vede v Ljubljani, v intervjuju na strani 6. 

svetovna rekorderka je iVIariborčanka 
Slovenci imamo najstarejšo trto na svetu. Nam bo ta rekord priznal tudi London? Reportaža na strani 16.j 

2 VSEjBME-
Celjski večer 

Diskretni šarm obvla
dovanja. Stran 5. 

Kronika 
Pred sodnim epilogom 
tragedije v Rogatcu. 

Stran 19. 

Festival 
narečnih 
melodll 

Irena prihaja, Edvin od
haja. Stran 21. 

Košarka 
Cveta Jezovšek v in
tervjuju: Rogaška je 

odrinjena. Stran 12. 



I 
Kdo je kriv? 
Razhajanja celjskih strank ¥se večja - Skupščinsko 
zasedanje minilo brez dogovora kako naprej 

Optimistična napoved župa
na Antona Rojca. da bo Celje 
na skupščinskem zasedanju 
minuli petek ob mandatarju za 
sestavo občinskega IS dobilo 
tudi celoten sestav nove občin
ske vlade, je bila neupra\iče-
na. Poslanci novega manda
tarja niso izvolili, prav tako pa 
niso obra\-navali nobene, za 
razAoj občine pomembne toč
ke dne^-nega reda, saj skupš
činsko zasedanje takoj po voli
tvah ni bilo več sklepčno. 

Liberalno-demokratska 
stranka, ki je že od majskega 
odstopa Mirka Krajnca za no
vega mandatarja kandidirala 
3 2-letnega ekonomista Zdene-
ta Podlesnika, je k sodelova

nju pritegnila še občinske od
bore NDS. SKD. SLS in SSS. 
s katerimi bi po besedah dr. A -
leša Demšarja oblikovali ob
činsko vlado »celjske rešit\-e.« 
«Štiri stranke so se za sodelo
vanje z LDS odločile zato. ker 
jim ni vseeno za prihodnost 
občine.« so poudarjali ob kan
didaturi, »ft-av komunalni in
teresi so bili osnova novona-
stale celjske koalicije,« je bilo 
še slišati, saj celjska strankar
ska naveza nima vzora na dr-
ža\'ni ra\'ni. 

V razprav-i po obja\i Podles-
nikove kandidature ni bilo sli
šati resnejših pomislekov, 
kandidat pa je že pred septem
brskim skupščinskim zaseda

njem vse poslance seznanil 
s svojim ok\-imim delovnim 
programom. Med petko\'im 
zasedanjem je nekoliko po
drobneje orisal le svoje pogle
de na celjska ekološka \pra-
šanja. 

Pred glasovanjem so odmor 
za (strankarski) pos\-et zahte
vah poslanci SDP. ker niso bUi 
pravočasno obveščeni o po-
no\Tii PodlesnikoN-i kandida
turi - voUlna komisija pa je za
tem obja\Tla rezultate glaso
vanja: od 56 prisotnih poslan
cev jih je »za« Podlesnilsa gla
sovalo 34, 22 glaso\-nic pa je 
bilo nevelja\Tiih. Skupina po
slancev DPZ (z\'ečine strank, 
ki so sklenile pogodbo o sode

lovanju) je po glasovanju zase
danje zapustila, župana Anto
na Rojca. ki je dal na glasova
nje predlog, da se rok za vloži-
te\- no\ih kandidatur podaljša 
do 5. novembra, pa so opozori-
U. da poslanski zbor ni več 
sklepčen. 

Tako se je skupščinsko zase
danje končalo brez kakršnega
koli dogovora, poslanci pa ni
so obraNTiavali nobene, za na
daljnjo usodo celjske občine še 
kako pomembne zadeve. Niti 
poročila o posledicah suše 
v občini Celje (doslej je zaradi 
neenakopra\'nega obravnava
nja celjske občine pri sanaciji 
posledic suše na republiško 
ministrstvo za kmetijstvo pro
testiral samo IS) niti osnutka 
odloka o spremembah in do
polnitvah odloka o sestavi in 
pristojnostih zborov ter izvoli
tvi skupščinskih funkcionar
jev, ki bi v celjsko občinsko 
skupščino morda le prinesel 
nekaj - tudi v demokraciji zelo 
zaželjenega - reda. 

I. STAMEJČIČ 

(Ne) sposobnost 
odgovornih 

Celje ostaja brez mandatar
ja za sestavo občinskega iz\TŠ-
nega sveta in kaže. da ga 
zdajšnji poslanci tudi niso 
sposobni izvoliti. Se po skupš
činskem dogajanju minuli pe
tek politična kriza v mestu ob 
Sa\inji z neizvolitvijo manda
tarja še bolj stopnjuje? 

Na odgovor bo treba poča
kati - kajti zadnje poslansko 
zasedanje se je končalo brez 
kakršnegakoli dogovora. Po 
glasovanju - od 56 prisotnih 
poslancev je Podlesnika pod
prlo 34, preostalih 22 glasov
nic pa je bilo neveljavnih - je 
del poslancev DPZ odšel iz 

skupščinske dvorane in zai 
nesklepčnosti je župan 2j 
danje prekinil. Proti ediru 
kandidatu, ki ga je podj 
5 strank - v pogodbi pa so}{ 
opozarjale da gre za izvol 
vlade celjske rešitve - tort 
bil nihče... • 

V Celju so zaenkrat opr? 
Ijeni le tisti poslanci ozin 
stranke, ki so »za« - »proti 
nihče. Kar 22poslancev je\ 
v petek takšnih, ki so TU 
\Tnes, ki se torej ne čutijo 
odgovorne za prav nič. Vo\ 
in vsa celjska javnost — p 
tako pa tudi poslanci, ki s\ 
delo resno jemljejo - bi si 
treh neuspelih poskusih ii 
htve novega IS zaslužili i 
argumentiran odgovor, zi 
jedel poslancev proti — če »i 
ti« tudi dejansko so... 

Če drugega ne - lahko 
rodnim in krščanskim dej 
kratom, ljudski stranki ter 
cialistom priznamo vsaj k 
struktivno sodelovanje z I 
v reševanju kadrovske ki 
od poslancev SDP in SDSS 
smo namesto izgovorov, da 
so bih pravočasno obveš{ 
in obtožb ter neargument 
nih izjav, pričakovali, da b 
jasno povedali, zakaj so p 
ali pa nastopili s svojim kai 
datom. 

Kdo v Celju torej sploh < 
v prid razreševanju krize i 
roma komu najbolj odgova 
da se kriza le še stopnjuje?! 
že, da skupščina v zdajšn 
sestavu tudi odgovorov m 
vprašanji ne bo dala - kot j 
brž ne bo sposobna izvt 
mandatarja... Volilci p; 
Tudi tolažba o nujnosti pi\ 
časnih občinskih volitev, JG 
s pripravo novega stal 
mestne občine Celje napci 
duje župan Anton Roječ, ji 
zdajšnjih razmerah v skup 
ni najbrž le pesek v oči — ski 
čina v zdajšnji sestavi bi 
mrec morala ta Statut naj\ 
sprejeti! Pa ga je sposobne 

IVANA STAMEJ 

Visoka politika na lokalni ravni 
Celjski DPZ ostaja brez predsednika - Poslanci r položaju, ki nI niti obstrukcija niti blokada 

Poslancem družbenopolitičnega 
zbora celjske občinske skupščine tudi 
v tretjem poskusu minuli četrtek ni 
uspelo irvoliti novega zborovskega 
predsednika. Ugotavljali pa so, da je 
celjska skupščina prišla v položaj, ki 
bi ga težko imenovali obstrukcija ali 
blokada, saj je po mnenju Boruta Alu-
jeviča stanje T Celju »nekaj vmesne
ga ,« ko se nihče več ne čuti odgovor
nega. 

Po majskem odstopu Mira Gradiča 

sta za predsedniško funkcijo najprej 
kandidirala Stanislav Pimat in Eigon 
Koštomaj, vendar nihče ni dobil za
dostnega števila poslanskih glasov 
podpore. Za drugo, vendar nesklepč
no zasedanje, je bU edini kandidat 
zdajšnji podpredsednik Borut Aluje-
vič, skupina poslancev pa je septem
bra vložUa še dodatno kandidaturo za 
Romana Gracerja. Ob začetku tretje
ga zasedanja DPZ se je Alujevič - v že
lji, da se kadrovski vozli in politična 
kriza v Celju vendarle razpleteta, kot 

je sam poudaril - odpovedal kandida
turi. Poslanci so to sprejeli brez raz
prave, v glasovanju pa je od 14 prisot
nih Gracerjevo kandidaturo podprlo 
le 10 poslancev. Zborovskega pred
sednika tako spet niso izvolili, dogo
vorili pa so se, da do 5. novembra 
predsedniki vseh v DPZ vključenih 
strank v občini Celje izberejo skupne
ga kandidata za predsedniško funk
cijo. 

Poslanci tega zbora naj bi se ponov
no sestali pol ure pred naslednjim 

skupščinskim zasedanjem. V razpravi, 
ki se je razvila po neizvolitvi zborov
skega predsednika, pa so poslanci 
opozarjaU, da skupščina - ki bi morala 
sprejemati pomembne odločitve ko
munalnega značaja - ne more več delo
vati na robu sklepčnosti, kar je že 
predolgo značilno za delo celjskih p>o-
slancev. Tciko septembrsko zasedanje 
DPZ ni bilo sklepčno, minuli četrtek 
pa so poslanci potrebno sklepčnost 
(13 poslancev) dobesedno lovili za rep. 

IS 

Zapletom oli roli 
štiri stranke pogodbene 

koalicije (zadržan je bil 
predstavnik SLS) so na no
vinarski konferenci pojas
nile svoja stališča do zao
strene politične krize v ob
čini. 

Očitke, da gre za »nena
ravno« koalicijo, so zavrni
li z utemeljitvijo, da so se 
glede msmdatarja poenotUi 
z jasnim ciljem ureditve 
razmer v občini, z dogovo
rom pa so seznanili vse 
stranke. SDP in SDSS, ki 
se v pogovorih po napovedi 
kandidature LDS po 
15. avgustu nista konstruk
tivno odzvali, očitajo igno-
ranco, ki vsekakor ni 
združljiva z izjavami o po-
udcirjanju celjskih intere
sov nad visoko politiko, 
značilnimi za obe stranki. 

Matjaž Železnik ( S K D ) 
je opozoril na pritiske po
slancev SDSS pred začet
kom skupščinskega zase
danja na poslance SKD, 
v koaliciji pa poudarjajo, 
da je osnova za rešitev celj
ske poUtične krize v kom
promisih in dogovorih. Na 

le-te pa v SDP in SDSS ne 
pristajajo, saj so po bese
dah Roberta Polnarja 
( L D S ) doslej postavljali le 
ultimativne zahteve. Dr. A -
leš Demšar (NDS) je pred
stavil, po ocenah strank, 
politično umirjen in stro
kovno močen IS, ki ga je 
Podlesniku kot kandidatu 
za mandatarja uspelo se
staviti v kratkem času. 
Zvone Utroša (SSS) pa je 
sodelovanje v koaliciji in 
vnaprejšnjo pripravljenost 
za konstruktivno reševanje 
krize ocenil kot osnovno 
značUnost stranke - koope-
rativnost. 

In kako naprej? Realno 
bi bilo zaradi rastoče krize 
pričakovati odstop župana 
Antona Rojca, ker pa so 
v koaliciji združeni prag-
matiki, se zavedajo, da bo 
o tem potrebno sprožiti 
proceduralno vprašanje. 
Prav tako pragmatično pa 
so pripravljeni podpreti 
vsak pameten in strokovno 
sprejemljiv predlog na
sprotnega bloka za novega 
mandatarja. 

I V A N A STAMEJČIČ 

Župan Anton Roječ o očitkih, da je najbolj kriv za neiz\'o-
litev mandatarja in stopnjevanje politične krize: 

»Jasno je, da bodo ti, ki so se dogovarjali med seboj, 
iskali krivdo drugje - to je popolnoma normalna zadeva. 
Neke kritičnosti do svojih ravnanj enostavno n i . . . Dokler 
tega ne bodo sprejeli in tudi po sebi pobrskali, aU res 
ravnajo tako kot je treba - zrelo in modro, se bo stvar 
nadaljevala. Gre za to, da so v tem primeru stranke, med 
katerimi je bila podpisana nekakšna pogodba, mislile, da 
so dovolj močne, da bodo zadevo uredile. Z naše strani 
(SDSS) je bUa - ne glede na to, da nismo podpisniki 
podgodbe - zadeva podprta. Zakaj niso uspeli, pa morajo 
v teh strankah razčistiti pri sebi.« 

Na neizvolitev mandatarja je reagiral Poslanski klub SDP 
(Rsma bralcev, na strani 18), šef stranke Željko Cigler pa 
k temu dodaja: »SDP je pripravljena v vsakem primeru 
sodelovati. Ne zahtevamo mesta v vladi zase — pričakujemo 
pa, da nas bo k sodelovanju uradno povabil vsakdo, ki bo 
v Celju sklepal kakršnekoli koalicije!« 

Izgnanci zalitevajo zadoščenje 
Izgnanci zahtevajo zadošče

nje, pa ne samo moralno, tem
več tudi materialno! To je zah
teva, ki je kot nepretrgana nit 
povezovala celoten ustanovni 
zbor članov celjske občinske 
organizacije Društva izgnan
cev Slovenije. 

Zahteva prihaja pozno. Si
cer pa, kdaj bi bil zanjo pravi 
čas? Skoraj polstoletna zamu
da je glede na razmere in polo
žaj, v katerem so biLi nekdanji 
izgnanci, razumljiva. Bo seda
nja oblast do teh vprašanj bolj 
razumevajoča? Zahteva po od
škodnini se ne postavlja samo 
do Zvezne republike Nemčije, 
marveč prav tako do naše dr
žave. Morda bi lahko problem 
reševali s pomočjo sklada, ki 
bi nastal ob lastninjenju tiste
ga premoženja, katerega nek
danji lastniki so podprli raz-
narodovalno in genocidno po
litiko na naših tleh. Na vsak 
način bo za rešitev problema 
potrebno dovolj zavzetosti, ra

zumevanja in strpnosti. Slo
venski izgnanci pa so nestrpni 
tudi zavoljo tega, ker so to 
vprašanje prenekatere zahod
ne države rešUe več kot pri
memo. Prav zato so na zboru 
sprejeli tudi protestno izjavo 
zaradi počasnega reševanja 
problema in jo poslali najbolj 
odgovornim predstavnikom 
oblasti. 

Celje je torej minuli četrtek 
dobilo svojo občinsko organi
zacijo Društva izgnancev Slo
venije. Velika dvorana Narod
nega doma je bila polna, 
vzdušje v njej pa tudi po zaslu
gi izrednega kulturnega nasto
pa učencev in učenk tretje os
novne šole v Celju na višku. 

Na čelu celjske organizacije 
nekdanjih izgnancev bo Ciril 
Marinček, sicer pa bo ta orga

nizacija imela svoj delovni ko
tiček v prostorih K S Center, 
Gledališka 2, kjer bo moč do
biti tudi prijavnice za vse tiste, 
ki jih doslej še niso izpolnili. 

Kot kaže, bodo celjskemu 
zgledu v kratkem sledili tudi 
v drugih občinah celjskega ob
močja. 

M I L A N BOŽIČ 

Stranke združene liste 
v teh dneh pripravljalo štiri 

stranke Združene liste pred
stavitve Programske izjave in 
kandidatov liste za volitve 
v Drža\iii zbor v posameznih 
volilnih okrajih. V Celju so se 
vodstva občinskih odborov 
Delavske stranke, Demokrat
ske stranke upokojencev in 
Social-demokratske prenove 
sestala v ponedeljek, dogovor 
pa v celoti podpirajo tudi 
v Social-demokratski uniji. 

Štiri stranke bodo na v 
tvah nastopale skupaj, nji 
cilj pa je gospodarsko uspe 
in socialno pravična drž 
Slovenija. Za dva celjska 
Ulna olffaja so v ponedelje 
odprte Uste izbrali kot s\ 
kandidata Franca Berginci 
Željka Ciglerja, kandi< 
Združene liste pa bodo v 5. 
Ulni enoti nastopili v vsel 
volilnih okrajih. Glede ka) 
datov se te dni v posamei 
voUliuh okrajih še dogova 
jo, vsa imena pa bodo zn 
v torek, 3. novembra, ko Z< 
žena Usta pripravlja konve 
jo 5. volilne enote. 

Slovenska lista 
Za nastop v vseh 11 volil 

okrajih 5. volilne enote za vi 
tve v Državni zbor se poteg 
tudi Slovenska lista, kat 
nosilec je Matjaž Cierlanc 
Tomšičeve 17, Velenje. 

Slovenska lista, ki ni str 
ka, potrebuje za kandidat 
na volitvah najprej p>odpor 
podpisi na posebnih obrazi 
100 državljanov, za vstop v 
žavni zbor pa bi morala S 
venska lista osvojiti v vol 
enoti 9,1 odstotka volilnih i 
sov. Programsko je Slovenk 
Usta najbližja program^ 
SNS in SDSS, vendar se v 
stvenih vprašanjih distan' 
od radikalizma ulice "In 
pustljivosti na račun dr̂ l 
Ijanov. i 
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KOMEN
TIRAMO 

Zupan 
la norce 
brije! 
Vsega hudega navajene na 

jši mladi demokratični poli-
([11 sceni, nas posamezni 
rfirčni primeri zlorabe demo-
•stčnih pravil igre še vedno 
ečejo s tira. Hvala bogu, da 
i/n ni vseeno. No, konjiške-
u županu Jožetu Baragi pa je, 
sto očitno vseeno, kaj si 
njem mislijo poslanci (da 
občanih sploh ne govorimo). 
p bi ga to sploh zanimalo, se 
» bi na slarajno ignorantski 
]čin izmikal glasovanju o za-
)nici. 
To, da je požrl lastno besedo 
se mu ni zataknila v grlu, je 
ič stvar velikosti besede. Za 
'poučene — ko je sprožil gla-
wanje o zaupnici predsedni-
1 izvršnega sveta Rudiju Pe
na, je vztrajno ponavljal, da 
) odstopil, če mu nezaupnice 
• bodo izglasovali. Ko je Pe
ri odnesel celo kožo, je odšel 
zasedanja z besedami: »Hva-
za sodelovanje.« Poslanci so 
to napačno razlagali kot od-
op, o čemer jih je poučil na 
\slednjem zasedanju. Na tal
im zasedanju so poslanci ho-
li glasovati o njegovem od-
opu, kar seveda ne gre, ali pa 
aj nezaupnici, kar bi moralo 
i, pa ni šlo. No, na zadnjem 
vpščinskem zasedanju 
ejšnji teden pa je bil sploh 
C. Le z največjimi mukami 
poslanci z osebnim izjasnje-
njem (običajnemu glasova-
u, pri katerem so našteli 28 
asov za, župan ni verjel) lah-
) uvrstili na dnevni red gla-
wanje o zaupnici (32 glasov 
i 54 za ob 18.15). 
Predno bi lahko prišlo do te-
\ glasovanja, je preteklo veli-
I vode. Župan, ki je sejo vo-
l, ni omejeval razprav, ki so 
v velikem delu sukale okoli 
ai^ega lobija v občini. Čas je 
kel, a glej ga šmenta, ob 
145 so bih vsi trije zbori še 
dno sklepčni, pred njimi pa 
ena sama točka. Že izglaso-

ino glasovanje. To županu ni 
\doščalo in spet je bilo treba 
asova ti o tem, ali bi glasova-
Še vedno je bilo za 31 po-

mcev, a to ni nič pomagalo, 

i je župan pred tem, vsem na 
•eh, z namigi poslal iz dvora-
' nekaj poslancev (čeprav je 
)dil sejo, si je vzel tudi čas za 
ogovarjanje s somišljeniki), 
movno preštevanje poslan-
V je potrdilo, kar so menda 
evilni poslanci in župan ve-
ii že na začetku seje: zbor 
'ajevnih skupnosti ni bil več 
lepčen. Župan je s širokim 
ismeškom zaključil sejo, češ, 

'i Lo ste pričakovali. »Jaz 
di.« 
Odhajajoči poslanci so se 
idušali, da jih je na tej 
^pščini videl zadnjič, ker 
ia;o dovolj tega, da se iz njih 
ije norce. Razen morda, če bi 
'o na dnevnem redu samo 
isovanje o zaupnici. Prese-
iljivo pri vsej stvari pa ni 
likn županovo oklepanje 
slasti, ampak njegovo po-
injkanje samozaupanja. Te-
. da si ne upa dati na glaso-
nje vprašanje o zaupnici, 
^ pa tisti, ki ga poznamo, res 
bi pripisali. Nekako logično 
bilo le v primeru, če držijo 
'^^orice, da mu tega ne dovoli 
^gova stranka - narodni de-
^krati. Stvar tudi v tem pri

meru čisto nič bolj ne diši. 
MILENA B. POKLIC 

V senci nezaupanja 
Poslanci konjiške skupščine opravili zastarano delo, 
o nezaupnici županu pa niso mogli glasovati 

Poslanci zborov konjiške 
občinske skupščine so prejšnji 
četrtek opravili delo, ki jim je 
ostalo z zasedanja na začetku 
meseca, ko so se zaradi sporov 
o županu razšli. Na tem zase
danju bi naj razrešili vpraša
nje ali županu Jožetu Baragi 
še zaupajo ali ne, vendar jim to 
zaradi nesklepčnosti zbora 
krajevnih skupnosti ob 22.50 
zvečer ni uspelo. 

Predsednik skupščine Jože 
Baraga je predlagal razširitev 
dnevnega reda iz začetka me
seca z informacijo o predlogu 
skupine poslancev za njegovo 
razrešitev. Skupina 30 poslan
cev pa je s svojimi podpisi in 
utemeljitvijo, da je zaradi rav
nanja predsednika skupščine 
prišlo do popolne blokade dela 
skupščine, kar onemogoča nje
no nadaljne konstruktivno de
lo in ogroža nadaljni razvoj 
občine, terjalo glasovanje o ra

zrešitvi župana. Poleg tega je 
glasovanje o zaupnici terjal 
tudi zbor združenega dela. Še
le s poimenskim izjasnjeva-
njem poslancev so izglasovali, 
da glasovanje o zaupnici uvr
stijo na dnevni red - kot zad
njo, enajsto točko. 

Pred tem so poslanci izgla
sovali podporo Franju Šeglu 
za ravnatelja Osnovne šole L o 
če ter prisluhnili poročilu 
o oceni škode in odpravi posle
dic, ki jih je povzročila letoš
nja suša. Škode je bilo za pre
ko 300 milijonov tolarjev. Iz 
proračuna namenjajo za od
pravo posledic 20 milijonov 
tolarjev, kmetje pa so iz repu
bliških blagovnih rezerv dobili 
brezplačno 194 ton koruze, po 
zelo ugodnih cenah pa je bodo 
dobili še 1450 ton. Pri odloča
nju o povečanju občinskega 
proračuna so se sporazumeli 

. o predlagani razdelitivi dodat

nih 107 milijonov tolarjev, ni
so pa podprli programa dela 
izvršnega sveta. Menili so, da 
je preveč deklarativen in zah
tevali, da ga izvršni svet do
polni z roki in nosilci ter 
vključi manjkajoče - na primer 
varstvo voda in zraka. Pred
log, da bi program morala na
rediti tudi občinska skupšči
na, ni naletel na plodna tla. 

Pri informaciji o pobudi po
slancev za razrešitev župana je 
bilo mogoče slišati vrsto na
sprotujočih mnenj. Med njimi 
je izstopala po eni strani zah
teva, da se v primeru župana 
ravna enako, kot se je pri 
predsedniku izvršnega sveta 
Rudiju Petanu, da se torej 
imenuje posebna komisija, ki 
naj razišče obtožbe in pripravi 
predlog za skupščino. Na dru
gi strani pa so poslanci uteme
ljevali, da komisija ni potreb
na, saj župana ničesar ne dol-
žijo, radi bi le razčistili ali mu 
večina v skupščini še zaupa ali 
ne. Odločitve pri tej točki niso 
sprejeli, pa tudi pri zadnji ne, 
saj sta po ugotovljeni sklepč
nosti na začetku obravnave te 
točke (ob 22.45) iz dvorane od
šla dva poslanca in ob glaso
vanju o tem, ali bodo glasovali 
o zaupnici, zbor krajevnih 
skupnosti ni bil več sklepčen. 

M I L E N A B. POKLIC 

Praznili demokracije religije 
Dan reformacije je praznik vseh ljudi, ki ljubijo knjige, 

umetnost in kulturo. V Sloveniji ga bomo v soboto kot 
dela prost dan praznovali prvič v spomin na 31. oktober 
1517, ko je Martin Luther na vrata cerkve v Wittenbergu 
nabil 95 tez, s katerimi je želel reformirati katoliško 
cerkev. V Celju bo osrednja prireditev na predvečer praz
nika v Narodnem domu s koncertom The ridgewood bap
tist choir. 

Minister si je ogiedai šoie 
Minulo soboto je slovenski 

minister za šolstvo in šport, 
dr. Slavko Gaber, prišel na 
slovesno otvoritev šolske telo
vadnice na Blagovni. V Šent
jurju so ga seznanili s perečimi 
težavami mestne osnovne šole, 
ene najbolj prenatrpanih 
v Sloveniji, bil je v lani zgraje
ni šoli na Dobju ter v dotrajani 
zgradbi na Prevorju. 

Med obiskom šole na Dob-
jem pri Planini se je sestal 
z ravnatelji, s katerimi se je 
pogovarjal o težavah šolstva 
v šentjurski občini. Na Dobju 
so se lahko pohvalili z sodobno 
zgradbo in telovadnico, kjer 
manjka le še oprema, za staro

davno podružnično šolo na 
Prevorju pa se je slišalo pred
vsem pritožbe. Obnova starega 
poslopja naj bi bila predraga, 
zato za prevorske šolaije raz
mišljajo o novi, montažni 
zgradbi. 

Nezadovoljni so prav tako 
v mestu Šentjur, kjer se v šoli 
tišči več kot tisoč učencev 
v dveh izmenah. Prenatrpa-
nost skušajo rešiti z načrtova
no gradnjo nove, dodatne, 
v mestnem naselju Hruševec, 
za kar imajo projekt ter od
kupljeno zemljišče, za prihod
nje leto pa upajo, da bodo pri
čeli graditi. V šentjurski os
novni šoli, ki dobiva novo pro

čelje, si je minister ogledal tu
di razstavo o bogati preteklo
sti šole. 

V podružnični šoli v KS Bla
govna, med svojimi rojaki, je 
minister dr. Gaber slovesno 
odprl novo telovadnico. Tam 
so začeli s poukom telesne 
vzgoje z novim šolskim letom, 
prej pa so bili brez primernega 
prostora. Večino denarja za 
objekt je prispevala Cinkarna 
v nadomestilo za odlagališče 
sadre, nekaj so primaknili iz 
občinskega proračuna, poma
gali pa so si tudi s krajevnim 
samoprispevkom. 

BRANE JERANKO 

Z vračanjem se zapleta 
v šentjurski občinski skupš

činski komisiji za denacionali
zacijo se čutijo prizadete zara
di očitkov upravičencev, da je 
v tej občini premalo storjenega 
za vračanje premoženja. Od 
skupaj 53 zahtevkov so doslej 
povsem uspeli le v treh prime
rih, to pa zato, ker podjetje 
Meja (največji zavezanec) ni 
pripravljeno vračati spora
zumno. Veliko težav pa imajo 
tudi zato, ker še ni vseh po
trebnih podzakonskih aktov in 
odškodninskega ter zemljiške
ga sklada. 

Oškodovanci iz šentjurske 
občine zahtevajo večinoma 
svoja nekdanja zemljišča in 
gozdove, pri čemer so uspeli 
dobiti nazaj približno 36 hek
tarov zemlje. V gozdnem go
spodarstvu so pripravljeni 
vračati povsod, kjer so nejas
nosti odpravljene, drugače pa 
je z zahtevki, ki se tičejo Meje, 
saj od tam na vsako odločitev 
odgovorijo s pritožbo. To pa 
postopke seveda podaljšuje. 
Gre za velike površine zemlje, 
ki jih ima Meja (porojena iz 
donedavnega Kmetijskega 
kombinata Šentjur) predvsem 
iz zadrug, nacionaliziranih 
kmetijskih zemljišč, pa tudi 
pred leti odvzeto posestvo do
mače kmetijske šole je vmes. 

Predsednik občinske skupš
činske komisije za denaciona
lizacijo Ivan Jagcr pravi, da 

skušajo vzpodbuditi Mejo 
k dogovoru, vendar Meja ne 
odstopa niti pedi zemlje. Nji
hovo delo ovirajo tudi nejas

nosti v zakonodaji, prav tako 
ni potrebnega odškodninskega 
in zemljiškega sklada, ugotav
ljajo. Podobno so ugotovili 

pred dnevi, ko se je občinska 
komisija za denacionalizacijo 
sestala prav zaradi ostrih očit
kov bivših lastnikov. Zato sta 

bila prisotna tudi predsednik 
šentjurske vlade Ladislav Gr-
dina ter župan Jurij Malovrh. 
. „ .. BRAI^E JERAl iKP„ 

Komisija za denacionalizacijo dela že vse leto. Največ, kar 47 
zahtevkov so prejeli v komisiji za denacionalizacijo kmetijskih 
zemljišč in gozdov, od tega polovico bolj ali manj popolnih. Po 
številnih ustnih obravnavah imajo doslej 7 dokončnih poročil. 
Za denacionalizacijo stanovanj in poslovnih prostorov so vložili 
oškodovanci štiri zahtevke, za vračilo podjetij pa dva (za šent
jursko Žično in del podjetja Tolo). 

Odnosi na vzhodni meji še slabši? 
Slovenija po volitvah je bil naslov petkove javne tribune 

v Rogaški Slatini, ki sta se je udeležila Igor Bavčar in mag. Igor 
Omerza. Oba sta menila, da bi morali v Sloveniji takoj poskrbeti 
predvsem za nova delovna mesta ter poceniti državo. 

Ko je bil govor o dosedanjih »razvodenelih« ukrepih za demo
grafsko ogrožena območja ob meji, je Igor Bavčar menil, da bo 
za ohranjanje življenja ob meji, za projekt Zelena meja - vama 
meja, potrebna dodatna proračunska injekcija. Notranji mini
ster Bavčar (ki se je nekaj ur prej pogovarjal z hrvaškim notra
njim ministrom) pa glede meddržavnih odnosov meni, da se 
odprta vprašanja včasih preveč pregrevajo po politični plati in 
da to škoduje tudi vsemu, o čemer bi bil dogovor mogoč. Sicer 
pa se glede prihodnjih odnosov s Hrvaško boji, da se utegnejo 
z novim begunskim valom, ki ga Slovenija ne zmore več sprejeti 
- Hrvaška pa ne ustaviti - še poslabšati. 

Javno tribuno s svojima vodilnima politikoma je pripravila 
stranka Demokratov iz šmarske občine. 

BRANE . lERANKO 

Odločilni 

sibirskega 
volka 

Boris Jelcin preživlja 
svoje najtežje trenutke, od
kar je po lanskem avgu
stovskem puču bliskovito 
odpravil (prepovedal) ne 
samo Komvmistično parti
jo, Gorbačova, marveč tudi 
Sovjetsko zvezo. Njegov ci
klus, v ekonomskem besed
njaku, je iz uspešnega obli
kovanja Skupnosti neod
visnih držav in začetnega 
učinka radikalnih gospo
darskih reform, s prvimi 
konflikti z Ukrajino in ve
likimi odpori reformam 
v Rusiji in vedno večjim za
pletanjem na območju 
SND prehajal v fazo depre
sije, zdaj, z zahtevo ruske
ga parlamenta, da odstavi 
vlado in da se skliče izredni 
kongres ljudskih poslan
cev, pa je že v globoki krizi. 
Padec njegove avtoritete 
izražajo tudi javno mnenj-
ske raziskave, po katerih 
ima Jelcin samo še polovico 
tiste podpore, kot jo je imel 
na začetku leta. 

Nedokončana zmaga: 
Tudi v svetu si je Jelcin 
pokvaril imidž zaradi trdo
vratnega onemogočanja 
Gorbačova in že skoraj pa
ranoične bojazni, da bi se 
Gorbačov vrnil v politiko. 
Gorbačov je še vechio ljub
ljenček zahoda, ki se »zgra
ža« nad surovim odvzema-
njam pasoša Gorbačovu 
zaradi njegovega odbija
nja, da se odzove pozivu na 
bolj kot ne medijsko napih
njeno zaslišanje o delova
nju prepovedane sovjetske 
komunistične partije. Ven
dar zaradi Gorbačova Jel
cin ne bo padel, saj komaj 
dobrih 20 odstotkov ruskih 
državljanov meni, da bi bi
lo dobro, če bi se Gorby 
vrnil v politiko. 

Jelcinu preti nrmogo huj
ša nevarnost. Obramba de
mokracije pred pučem 
konservativcev se ni spre
menila tudi v insticionalno 
zmago v sami Rusiji. V ru
skem parlamentu še vedno 
prevladujejo ostanki nek
danje komunistične partije 
Sovjetske zveze, saj po pu
ču ni bilo novih parlamen
tarnih volitev. Dejstvo, da 
je Jelcin bil izvoljen na 
predsedniški volitvah 
v Rusiji, ko je ta bila .še del 
Sovjetske zveze, mu ne po
maga kaj dosti. Razpad SZ 
jim sicer ne jemlje legitim
nosti, zmanjšuje pa jim 
vrednost, posebej, če jih ne 
spremljajo tudi volitve na
rodnih predstavnikov v dr
žavni parlament. 

Institucionalna past za 
Jelcina, ki ima sicer zelo 
močna predsedniška poo
blastila, je, da mu ta poo
blastila lahko odvzame 
izredno sklicani Kongres 
narodnih deputatov (izred
no zasedanje parlamenta). 
Paradoksalno (kako čuden 
izraz za politični sistem ne
ke države), to lahko pre
preči samo Jelcin sam, če 
uvede neposredno predsed
niško oblast, kar bi prak
tično pomenilo predsedni
ško diktaturo. Dejstvo, da 
parlament ni pristal na 
preložitev sklica izrednega 
zasedanja Kongresa priča. 

da parlament misli resno. 
Konservativni ruski parla
ment na vsak način hoče 
zrušiti vlado Jegorja Gaj-
darja in zamrzniti ali pa 
vsaj upočasniti reforme, ki 
seveda povzročajo hude 
gospodarske in socialne 
pretrese v državi in naraš
čajoče nezadovoljstvo ved
no večjega števila socialno 
ogroženih in »srednjega 
sloja«, ki mu iz dneva v dan 
pada standard. Da se bije 
odločilna bitka priča tudi 
dejstvo, da so leve in desne 
stranke, sindikati, združe
nja in del vojske v nedeljo 
ustanovili že pred tedni na
povedano Fronto narodne 
rešitve. Eden od njenih še
stih sopredsednikov Ilija 
Konstantinov je ob tem de
jal, »da se morajo za oblast 
boriti tako kot še nikoli, saj 
je do popolnega razpada 
v državi ostalo le še nekaj 
mesecev.« 

Spopad zaradi reform: 
Tako Jelcinova reformska 
struja kot novodizajnirana 
komunistična, se sicer do
bro zavedata, da so refor
me nujno potrebne, če se 
Rusija želi izvleči iz hude 
gospodarske krize, socialne 
nepeispektivnosti in znova 
še kdaj postati gospodar
ska ali pa vsaj vojaška sila. 
Jelcin ve, da mu edino 
uspeh reform prinaša poli
tično preživetje, če želi da 
bo zgodovinsko utemeljil 
odločitev za radikalno uki
nitev Sovjetske zveze in ra
dikalne in hitre gospodar
ske spremembe, ki pomeni
jo hudo socialno breme za 
prebivalstvo in prerazpo-
rejanje politične moči. 
Konservativci pa vedo, da 
si lahko povrnejo oblast sa
mo, če se naslonijo na 
ogromno maso osiromaše
nega prebivalstva, ki re
form enostavno ne zdrži in 
jih prepričajo, da je refor
me potrebno uresničevati 
bolj postopno. 

Masovno razdeljevanje 
čekov kot privatizacija po 
rusko ob visoki in vedno 
večji inflaciji še dolgo ne 
bo dalo pravih rezultatov, 
če jih sploh bo, rubelj še 
nekaj časa kljub pompoz-
nim najavam ne bo konver
tibilen, Jelcinov »dekret« 
o svobodnem prehajanje 
čez mejo nima pravega po
mena, če ljudje nimajo niti 
za vlak, kaj šele za letalo. 
Rusija je tudi prisiljena 
v reforme, če želi računati 
na denarno pomoč zahoda, 
vendar ta doslej odpira 
mošnje z dinamiko ruskih 
reform. 

Psihološko Jelcinov po
ložaj dodatno otežuje do
gajanje v njegovi okolici, 
v Litvi, kjer je nacionalno 
gibanje Sajudis najbolj od
ločilno prispevalo k odce
pitvi Litve od Sovjetski 
zveze, je na nedeljskih voli
tvah zmagala Demokratič
na delavska stranka bivše
ga voditelja komunistične 
partije Aldrigasa Brasau-
skasa. Še en dokaz, da se 
osamosvojitvena evforija 
hitro poleže in da se kmalu 
začne dolgotrajna filozofi
ja ust in želodcev. 

Piše: Robert Gorjanc 


